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اقتصــادی داخلی، آن را با مشــکلات جــدی اقتصادی 
مواجــه کــرده اســت. در چنیــن شــرایطی حســرت 
فرصت های گذشــته و موقعیت های از دســت رفته فصل 
مشترک صحبت ها می شود. افراد به هر ریسمانی چنگ 
می زننــد تا بتواننــد وضعیــت اقتصادی خــود را بهبود 
ببخشند یا حداقل مانع کاهش قدرت خرید خود شوند. 
مدیــر ارتباطات و روابــط عمومی نوبیتکــس نیز معتقد 
است نمایشگاهی چون نمایشگاه صنعت مالی فرصتی 
مغتنم برای گام برداشتن در راستای افزایش سواد مالی 
جامعه اســت و شاید این بتواند همان مظروفی باشد که 
در ظرف نمایشــگاهی قرار می گیرد. خســروی توضیح 
می دهــد: »مــا در دو بخش بــه طور جدی بــه آموزش 
نیاز داریم؛ یکی ســواد دیجیتال و دیگری ســواد مالی. 
در جامعه ما نســل های جدید به سرعت فاصله خود را با 
نســل های قبلی بیشــتر می کند و ما جامعه ای هستیم 
کــه بیش از دو دهــه تورم دورقمــی را تجربــه کرده ایم. 
میل چنیــن جامعه ای بــه ســرمایه گذاری و نگاهش به 
اعــداد و ارقام مالــی متفاوت اســت. وقتــی جامعه ای 
دائماً تحت فشــار تــورم 30، 40 درصدی اســت، دائماً 
ناآرامی مالی دارد و احســاس می کند در حال از دســت 
دادن اســت و ســرش کلاه رفته. چنین جامعه ای بیش 
از هر چیزی مســتعد این است که طعمه افراد سودجو و 
کلاهبردار در هر بازار مالی شود. ما در بازارهای مختلف 
هــم این را می بینیم؛ از بازار ســهام گرفته تــا لیزینگ و 
مســکن و رمزارز. به نظرم ذیل همــان ارزش کار جمعی 
و کار اکوسیســتمی لازم است شرکت های تأمین مالی و 
کارگزاری ها و پلتفرم های تبادل رمزارز دست به دست هم 
دهند و موضوع افزایش ســواد مالی جامعه را در دستور 

کار خود قرار دهند.«
کســب و کارهای قدیمی تر و بزرگ تــر در هر حوزه ای، 
چند ســالی اســت که بخش آمــوزش را به طــور جدی 
دنبــال می کننــد ولــی خســروی می گویــد هم افزایی 
این شــرکت ها می توانــد به نتایجی پربارتــر بینجامد. او 
می گوید: »درست است که ما این کار را به تنهایی انجام 
می دهیــم، ولــی این روند تحــت یک پیام و اســتراتژی 
مشترک قرار نمی گیرد. ما در نوبیتکس از طریق آکادمی 
و مجله، مداوماً مسائل آموزشی را با کاربران مان در میان 
می گذاریم. در این بخش ســاعت ها محتوای آموزشــی 
و کارگاه آموزشــی و مقاله های جدی منتشــر می کنیم. 
به صــورت دوره ای برنامه های زنــده داریم و کمپین های 
بزرگ اطلاع رســانی، حتــی درون اپلیکیشــن داریم که 
افــراد چگونه از دارایی و اطلاعات شــان محافظت کنند 
و چطــور در این بــازار امن معامله کننــد. در بازار بورس 
هم می دانــم کارگزاری های بزرگی هســتند کــه به این 
کار اقــدام می کنند. اما اگر بــه ارزش صنفی، جمعی و 
اکوسیســتمی برگردیم، برای اینکه فراگیری را تبدیل به 
آگاهــی کنیم، نیاز به هم افزایی داریم. ما در کشــور 15 
میلیون کاربر حوزه رمزارز داریم، ولی چقدر به این افراد 
آموزش داده ایم. چند میلیون کد بورسی وجود دارد، اما 

آیا این افراد آگاهی های لازم در این حوزه را دارند؟«
چنیــن  در  موضــوع  »ایــن  می افزایــد:  خســروی 
نمایشــگاهی و در لایه هــای بالاتــر، فــارغ از اینکه هر 
تک غرفــه چــه کاری انجام می دهــد، باید دیده شــود. 
همــه مــا در اینجا اپلیکیشــن داریم و اپ، وب ســایت و 

پلتفرم های آنلایــن خود را معرفی می کنیــم و معتقدیم 
اقتصــاد دیجیتال دنیــای آینده را شــکل می دهد، ولی 
هیچ آموزشی حتی برای کار کردن با اپلیکیشن خودمان 
بــرای کاربران مــان ارائه نمی دهیــم. به نظــرم می توان 
در نمایشــگاهی چــون نمایشــگاه صنعت مالــی، ذیل 
یکسری همکاری های بین ســازمانی، کارگاه های جامع 
تشــکیل داد تا طی این چند روزی که نمایشــگاه برقرار 
اســت، افراد بیایند و در مورد یکسری موضوعات خاص 
و برنامه ریزی شــده، محتــوای بــدون برند ارائــه دهند. 
محتوایــی کــه طی آن قرار نیســت برنــد خاصی عرضه 
شود و صرفاً در راســتای ارزش آموزش و فراگیری انجام 
می شــود تا گــروه بزرگی از مــردم که به نمایشــگاه وارد 
می شوند، با مسئله سرمایه گذاری و ابعاد آن آشنا شوند. 
اتفاقاً اگر آموزش از همان لایه ها آغاز شود، ما می توانیم 
تا حد خوبی مســئله کلاهبــرداری و عدم امنیت دارایی 
و اطلاعات کاربر را هــم حل کنیم. کاربری که به حقوق 
خود آشــنا باشــد و ســواد مالی داشته باشــد، می تواند 
مطالبه گــر خوبی نیز باشــد و خودش مســائلش را حل 
کند. ما در نوبیتکس به ســهم خودمان در اکوسیســتم 
رمزارزی ایــن کار را می کنیم، اما دوبــاره تأکید می کنم 
که متأســفانه کار اکوسیســتمی و جمعی در این زمینه 

مشاهده نمی شود.«

چه خبر از امکانات اولیه؟ �
وقتی درباره موضوعاتی چــون ارائه پیام یک صنف، 
شکل گیری ارتباطات انسانی و ارائه برنامه های گوناگون 
در یــک نمایشــگاه صحبــت می کنیــم، پیش فرض این 
اســت کــه امکانــات اولیه یک نمایشــگاه را به درســتی 
مهیــا کرده ایم و حــالا می خواهیم کاری کنیــم تا آحاد 
 جامعــه بیشــترین بهــره را از آن ببرنــد. امــا برگــزاری 
نمایشــگاه صنعــت مالــی در مردادمــاه گرم امســال، 
همزمانــی  ســویی  از  و  بــرق  صنعــت   مشــکلات 
برگــزاری ایــن نمایشــگاه، با نمایشــگاه صنعــت لوازم 
خانگــی که ارتباطــی منطقی بــا صنعت مالــی ندارد، 
نشــان می دهد در لایــه زیرســاختی و برنامه ریزی های 
 اولیه نیز مشــکلات عدیــده ای وجــود دارد. ناکارآمدی 
تهویــه ســالن ها در دو روز از یک نمایشــگاه چهار روزه 
و قطعــی برق چندســاعته، اتفاقی اســت کــه می تواند 
مخاطــب را از مراجعــه بــه نمایشــگاه و شــرکت ها را از 
 صرف هزینه های ســنگین نمایشــگاهی و  حضور در آن 

منصرف کند. 
خسروی در این خصوص می گوید: »نمایشگاه بسیار 
رویداد فشــرده ای اســت. از فرآیند غرفه سازی گرفته که 
باید طی دو، ســه روز ســازه های بزرگ را ســر پا کنیم تا 
تمام درگیری های اجرایی و هزینه های سنگینی که برای 
شرکت دارد. برای همین در لایه برگزارکننده و نهادهایی 
کــه در شــکل گرفتن این رویدادها ســهیم هســتند، در 
نظر گرفتن فاکتورهای مختلف مهم اســت. مثلًا یکی از 
فاکتورهایی که خیلی روی این نمایشــگاه اثرگذار بوده، 
موضوع احوال بازار سرمایه است. زمانی که بازار سرمایه 
ما حال نســبتاً خوبی ندارد و فعالانش ناراضی هســتند 
و رســانه ها دائماً در حــال اعتراض هســتند، نمی توان 
توقع اســتقبال همیشگی را داشت. از آن طرف در حال 
حاضــر ما در فضای بین دو دولــت قرار گرفته ایم؛ دولت 
قبلــی تغییر کرده و دولــت جدید به طور کامل مســتقر 
نشــده است. یکی از مســائلی که ما داشــتیم، این بود 
که در بســیاری از پنل های رسانه ای که دوستان تشکیل 
داده بودنــد، نمی دانســتند بایــد چــه کســی را دعوت 
کننــد. کابینه قبلــی و اعضای قبلی ترجیــح می دادند 
دیگر اظهارنظر نکنند و اعضای جدید هم هنوز مســتقر 
نشده اند. پس لازم اســت که در لایه بالایی زمان سنجی 
کنند و ببینند برگزاری این نمایشگاه در چنین شرایطی 

اثربخشی لازم را خواهد داشت؟« 
او درخصــوص زیرســاخت ها و امکانــات اولیــه نیــز 
توضیــح می دهد: »در ســال هایی که ما مســئله تأمین 
انــرژی و قطعی برق داریــم، منطقاً نباید دو نمایشــگاه 
در این ســطح در کنار هم برگزار شــوند. دو نمایشگاهی 
که به لحاظ جنس صنعت شــان غرفه ســازی های پرنور و 
پر از متریــال الکترونیکی دارند. مــا اینجا حجم زیادی 
ال ای دی و تاچ های موبایلی داریم که برق زیادی مصرف 
می کنند. اگر می خواهیم نمایشگاهی پرمخاطب باشد، 
باید در عیــن حال بتوانیم تهویــه آن را هم تأمین کنیم. 
مــا دو روز اینجا قطعــی تهویه داشــتیم و قطعی برق را 
هم تجربــه کردیــم. به نظرم ایــن اتفاقــات موضوعاتی 
اســت که شــاید در ظاهر ساده باشــد، ولی برنامه ریزی 
و زمان ســنجی های این چنینــی بســیار می توانــد روی 
بــرای  بــا چنیــن هزینــه ای  اثربخشــی نمایشــگاهی 
کسب و کارها مؤثر باشــد. مثلًا اگر همین نمایشگاه بعد 
از اســتقرار دولت بود، در هوایی خنک تر برگزار می شد و 
همزمانی برگزاری اش با نمایشگاه های مرتبط با خودش 

مثل الکامپ بود، می توانست هم افزایی ایجاد کند.«
خســروی معتقد اســت، برگزارکنندگان باید در زمان 
برنامه ریــزی بــرای تقویم نمایشــگاهی این مــوارد را در 
نظر داشــته باشند و به ذی نفعان شــان برگردند و از آنها 
بازخورد بگیرند. او می گوید، با الگو قرار دادن تجربیات 
مشــابه می توان بــه افزایش کارایی نمایشــگاه ها کمک 

کــرد و می افزایــد: »حداقــل می شــد ســاعت برگزاری 
نمایشــگاه را تغییــر داد. نمایشــگاه صنعــت مالــی در 
 کیش ســاعت 4 بعدازظهر تا 10 شــب برگزار می شــود. 
این زمانی اســت که هم کســانی که شــاغل هســتند و 
بهترین گروه مخاطب این نمایشگاه هستند، می توانند 
حاضــر شــوند و هم کاملًا بــا آب و هوای منطقه ســازگار 
اســت. من فکــر می کنم در تهــران و به طــور خاص در 
مورد نمایشــگاه بین المللی هم باید به این سمت برویم 
که یک بــار در برنامه ریزی بــرای نمایشــگاه ها بازنگری 
 کنیم؛ البتــه اگر می خواهیــم این نمایشــگاه ها مؤثر و 

پرفروغ باشند.« 

فضایی برای گفت و گویی بی پرده �
مدیر ارتباطات و روابــط عمومی نوبیتکس می گوید، 
با این وجود این شــرکت با علم به همه این مشکلات در 
نمایشــگاه صنعت مالی حاضر شــده و به این نمایشگاه 
به عنوان جایی برای شکل دهی و هدایت ارتباطات شان 
نگریســته اند. جایی کــه می تواند گفت و گــوی بی پرده 
شــکل بگیرد و این برای نوبیتکس که ارزش های اصلی 
خود را شــفافیت و اعتماد تعریف کــرده، فرصتی مغتنم 
و بســیار باارزش اســت. او در این باره توضیح می دهد: 
»مــا حتــی در غرفه ســازی، معرفــی محصولات مــان و 
حتــی جنس برنامه هــای داخل غرفه و حضــور مدیران 
هدف مــان این بود کــه به گونــه ای عمل کنیــم، گویی 
دفتــر کاری خــود را به اینجــا منتقل کرده ایــم. تنوعی 
کــه از اعضــای تیــم نوبیتکــس بــه نمایشــگاه آمدند، 
معنایش این بود که می خواســتیم به شــکلی دیوارهای 
دفتــر نوبیتکــس را برداریم تا همه ببینند و در راســتای 
ارزش های هســته مرکزی خــود، ارتباط مســتقیمی با 
مخاطب مان داشته باشیم و بگوییم این نوبیتکس است 
و می توانید به مدیران ارشــد دسترسی داشته باشید و با 
آنها صحبت کنید. هیچ فضای تفکیک شــده ای نیســت 
و همــه می توانند هر گوشــه ای که بخواهند، بنشــینند 
و صحبــت کنند. رویکردمان این بــود که محصولات مان 
را ذیــل همیــن ارزش هــای اصلــی خود معرفــی کنیم 
و خیلــی در پــی رونمایی یــا کارهایــی از جنس جذب 
مشــتری یا تبلیغــات از این دســت نبودیــم. هدف مان 
به نوعی ســاماندهی ارتباطات ســازمانی و شفاف کردن 
ســازمان مان به بازار مالی کشــور بوده است. فرضم این 
است که با حجم مراجعانی که در این چند روز داشتیم، 
توانســتیم با گروه های بزرگی در راســتای همین هدف 

ارتباط برقرار کنیم.« 
او معتقد اســت که مهم نیســت این ارتباطات به چه 
کنشی منجر شود. او این گفت و گوی بی پرده را ارزشمند 
می داند و معتقد اســت اگر این خط فکری دنبال شود، 
احتمالًا کار صنفی و اکوسیســتمی نیــز در کنار آن و بر 
مبنای همین ارزش شکل می گیرد. در چنین شرایطی، 
شــرکت ها پس از برگــزاری نمایشــگاه، به جــای اینکه 
دغدغــه افزایش تعداد کاربران را دنبال کنند، به مســیر 
توســعه صنعت و حرکت در راســتای اهداف استراتژیک 

فکر می کنند. 

این تقویم چطور پر می شود؟ �
زمانی که نمایشــگاه شهر آفتاب کار خود را آغاز کرد، 
هدفش ایجــاد فضایی بزرگ تر و پیشــرفته تر نســبت به 
مکان فعلی نمایشــگاه بین المللی تهران بود. جایی که 
تا آن زمــان به تنهایی به صنایع مختلــف فرصت حضور 
نمایشــگاهی را می داد. حتی در صورت اجرای درســت 
این پروژه، نمایشــگاه شــهر آفتاب می توانست در کنار 
نمایشــگاه بین المللــی دســت صنایــع را در انتخــاب 
زمان مناســب برای برگزاری نمایشــگاه باز نگه دارد. اما 
یکــی، دو دوره برگزاری نمایشــگاه کتــاب در این مکان 
جدیدالتأســیس نشــان داد، نه تنهــا این نمایشــگاه در 
موقعیت شهری درستی برپا نشده، بلکه زیرساخت های 
فنــی آن نیــز ظرفیــت میزبانی از شــرکت ها را نــدارد و 
فرصتی که می توانســت سطح نمایشــگاه ها را بالا برده 
و کیفیت آن را افزایــش دهد، با وجود صرف هزینه های 

بسیار، تقریباً از دست رفت.
نمایشــگاه های کمی هســتند که زیر نــگاه انتقادی 
مطبوعــات و رســانه ها قــرار می گیرنــد و از کــم و کیف 
برگزاری نمایشگاه در صنایع گوناگون اطلاعات چندانی 
در دست نیســت، اما تجربه الکامپ و نمایشگاه صنعت 
مالــی نشــان داده کــه حداقل بــه صنعتی کــه پیام آور 
اتفاقات جدید در اقتصاد دیجیتال اســت و اکوسیســتم 
نوآوری کشــور در آن حضور پررنگی دارد، توجه چندانی 

نمی شود. 
نــوآوری  اکوسیســتم  اساســی  نیازهــای  از  یکــی 
کشــور، برقراری ارتباط درســت و ســنجیده با مخاطب 
اســت؛ مخاطبی که هنوز بــا ظرفیت هــا و کارکردهای 
تنهــا  و  نیســت  آشــنا  به طورکلــی  اکوسیســتم   ایــن 
نام چند شــرکت را در این زمینه در ذهــن دارد. فرصت 
نمایشــگاهی می تواند زمان مناســبی برای گفت و شنود 
باشــد و مخاطب را با کســب و کارهای این حوزه و نحوه 
فعالیت آنها آشنا کند. فرصتی که اگر به درستی برای آن 
برنامه ریزی نشود، کارایی لازم را نخواهد داشت و خواهد 

سوخت.

 برگزاری 
نمایشگاه صنعت 

مالی در مردادماه 
گرم امسال، 

مشکلات صنعت برق 
 و از سویی همزمانی 

برگزاری این 
نمایشگاه، با 

نمایشگاه صنعت 
لوازم خانگی که 

ارتباطی منطقی با 
صنعت مالی ندارد، 

نشان می دهد در 
لایه زیرساختی و 
برنامه ریزی های 

اولیه نیز مشکلات 
عدیده ای وجود 

 دارد. ناکارآمدی 
تهویه سالن ها در دو 
روز از یک نمایشگاه 

چهار روزه و قطعی 
برق چندساعته، 
اتفاقی است که 

می تواند مخاطب 
را از مراجعه به 

نمایشگاه و شرکت ها 
را از صرف هزینه های 
سنگین نمایشگاهی و  

 حضور در آن 
منصرف کند

اکوسیستم

مسیر جدید کسب و کار قدیمی
همراه اول 40 درصد سهام 

دیجی کالا را خرید
هلدینــگ دیجــی کالا طــی ســال های اخیــر 
فرازوفرودهای بسیاری را پشت سر گذاشته است. 
از طرح های توســعه ای و ورود به بــازار کالاهای 
تندمصــرف )FMCG( گرفتــه تــا بحران هــای 
اجتماعــی و اقتصــادی که یــک قــدم مانده تا 
یونیکورن شــدن این کســب و کار، این شرکت را 
درگیــر خود کردند. یکــی، دو ماه پیــش بود که 
شایعه خریده شدن دیجی کالا توسط همراه اول 
در توئیتر دست به دست می شد، اما کسی درباره 
جزئیــات آن چیــزی نمی دانســت. به تازگی و با 
نامه ای که همراه اول به ســازمان بورس ارســال 
کرده و پســت حمیــد محمــدی، هم بنیان گذار 
دیجی کالا در توئیتر، مشــخص شــده اســت که 
ایــن شــرکت 40 درصد از ســهام دیجــی کالا را 
خریداری کرده است. بر این اساس شرکت سرآوا 
که یکی از جنجالی ترین شرکت های اکوسیستم 
نوآوری به حســاب می آید و توســعه دیجی کالا با 
سرمایه گذاری این شرکت آغاز شد، دیگر سهمی 

در این شرکت ندارد.
ارزش  منتشر شــده،  داده هــای  براســاس 
هلدینــگ دیجی کالا معــادل 30 هــزار میلیارد 
تومان برآورد شــده اســت و شــرکت حرکت اول، 
بازوی ســرمایه گذاری خطرپذیر همراه اول، 40 
درصد از سهام این شرکت را که شامل تمام سهام 
سرآوا و قسمتی از سهام سهام داران داخلی است، 
به قیمت 8/4 همت خریداری کرده است. البته 
باتوجه به ارزش این هلدینگ به نظر می رسد این 
سهام با تخفیف خوبی به حرکت اول فروخته شده 

است.
حمید محمدی در پستی که در توئیتر منتشر 
کرده، درباره این توافق نوشته است که در ماه های 
اخیر پیشنهادهای متنوعی برای سرمایه گذاری 
داشــته اند و درنهایــت بــا حرکت اول بــه توافق 
رسیده اند. طبق نوشــته او، این سرمایه گذاری، 
هیچ تغییری در تیم مدیریتــی دیجی کالا ایجاد 
نمی کنــد و ســعید و حمید محمــدی به عنوان 
بنیان گذاران شــرکت کــه همچنــان 22 درصد 
از ســهام را در اختیــار دارنــد، در هیئت مدیــره 
باقــی می مانند. بــه گفته او: »طی ایــن توافق، 
بنیان گذاران و تیم رهبــری دیجی کالا همچنان 
مدیریــت اجرایــی و راهبــری شــرکت، تدویــن 
اســتراتژی کســب و کار و انتخاب مدیران ارشد را 
برعهده خواهند داشــت. همچنین بعــد از این 
ســرمایه گذاری جدید، کماکان هیچ سهامداری 
کنترل اکثریت سهام شرکت را در اختیار ندارد.« 

به نظر می رسد با اتفاقات اخیر، شکل فعالیت ها 
در اکوسیستم نوآوری تغییرات بیشتری کند. حضور 
فعالانه شــرکت های بزرگی چون همراه اول و گروه 
صنعتــی گلرنگ در ماه های اخیر در اکوسیســتم 
نوآوری می تواند نویدبخش اتفاقات جدیدی باشد. 
کمبود ســرمایه خطرپذیــر طی ســال های اخیر 
سبب شده تا کســب و کار ها در اکوسیستم نوآوری 
برای ارتقای ســطح فعالیت خود و تأمین ســرمایه 
با مشــکلات عدیده ای مواجه باشند. به خصوص 
این مســئله در مورد شــرکت های کاملًا رشدیافته 
جدی تر می شــود، زیــرا به حجم ســرمایه گذاری 
بیشتری احتیاج دارند. کارشناسان معتقدند، ورود 
شــرکت های بزرگ و قدیمی می توانــد این بحران 
را تا حدی حل کند. شــرکت هایی که دسترسی به 
منابع مالی گســترده تر دارند و علاقه مند هستند 
که در فضای اکوسیستم نوآوری نقش آفرینی کنند 
و ســهمی از این بازار رو به گسترش داشته باشند. 
حوزه اقتصاد دیجیتال یکی از امیدهای کشور برای 
عبور از بحران های اقتصادی است؛ حوزه ای که با 
وجود وضعیت اقتصادی نابسامان توانسته رشد و 
خلق ارزش کند و ســهم خــود را از تولید ناخالص 

داخلی افزایش دهد. 
به نظر می رســد با ورود همراه اول به هلدینگ 
دیجی کالا می تــوان تحولات جدیــدی را در این 
شــرکت دنبال کرد. دیجی کالا که سال هاســت 
به اشــکال مختلف مســیر توســعه خود را دنبال 
می کند، همچنان پشت درهای بسته بورس قرار 
دارد. شاید ســهام 40درصدی همراه اول بتواند 
این مسیر سنگلاخ را برای دیجی کالا هموار کند 
و طلســم قرار گرفتن نام دیجی کالا در فهرســت 

شرکت های بورسی را بشکند. 


